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L
ada dzień miną dwa lata 
od chwili rozpoczęcia 
wdraŜania Programu 

Operacyjnego Kapitał Ludzki. 
Jaką część z przeznaczonych 
dla Lubelszczyzny ponad 500 
mln euro udało się w tym cza-
sie wykorzystać?

– Obecnie w całym woje-
wództwie realizowanych jest 
ponad 800 projektów. W tej 
liczbie zawarte są zarówno pro-
jekty konkursowe, jak i syste-
mowe. Łączna wartość podpi-
sanych umów w ramach czte-
rech priorytetów, które wdraŜa-
my, przekroczyła juŜ 520 mln 
złotych, czyli 25 proc. przyzna-
nej kwoty.

To duŜo czy mało?
– Umowy podpisujemy do 

2013 roku, a pieniądze moŜe-
my wydawać dwa lata dłuŜej, 
jestem więc przekonana, Ŝe 
zdąŜymy zagospodarować na-
szą alokację do przysłowiowe-
go ostatniego euro…

Z punktu widzenia szare-
go obywatela, PO KL to bar-
dzo duŜo pieniędzy…

– …Ja patrzę na tę kwe-
stię z nieco innej perspekty-
wy. Jak sama nazwa wskazuje, 

program Kapitał Ludzki skon-
centrowany jest na człowie-
ku, więc miliony, o których się 
mówi przy okazji wielu dysku-
sji na temat funduszy, to nie 
tylko cyferki. KaŜdy realizo-
wany projekt to działanie na 
rzecz rozwoju mieszkańców 
naszego regionu. Ilość wyko-
rzystanych pieniędzy to jedno 
spojrzenie, a realnie rozwiązy-
wane problemy społeczne to 
drugie… Moim zdaniem, mó-
wiąc o funduszach powinni-
śmy koncentrować się na tym 
drugim spojrzeniu.

Ale czy w trakcie wdraŜa-
nia programu, a więc głównie 
zarządzania prawidłowym roz-
działem pieniędzy, zawsze uda-
je się koncentrować na czło-
wieku?

– Przez cały okres realizacji 
programu naleŜy brać pod uwa-
gę dotychczasowe doświadcze-
nia i jednocześnie analizować 
mapę problemów naszego wo-
jewództwa. Przygotowując co-
rocznie plany działania na ko-
lejne lata korzystamy z wielu 
badań, opracowań, konsultu-
jemy je z wieloma środowiska-
mi, tak by w przyszłości środki 

unijne precyzyjnie trafiały tam, 
gdzie są najbardziej potrzebne. 
Przygotowany plan opiniowa-
ny jest równieŜ przez Podko-
mitet Monitorujący, w skład 
którego wchodzi strona rządo-
wa i samorządowa, partnerzy 
społeczni i gospodarczy, a tak-
Ŝe przedstawiciele organiza-
cji pozarządowych. Jak widać, 
problemy staramy się identyfi-
kować u ich źródeł.

Co więc znajdzie się w przy-
szłorocznych planach?

– Zakładamy, Ŝe do dyspozy-
cji beneficjentów postawimy po-
nad 500 mln złotych. Nie chcia-
łabym tutaj po kolei wymieniać 
wszystkich typów projektów 
w ramach konkursów, które 
chcemy ogłosić, gdyŜ zajęłoby 
to zbyt wiele miejsca. Wkrótce 
przyszłoroczne plany działania 
znajdą się na naszej stronie in-
ternetowej, gdzie wszyscy będą 
się mogli zapoznać z ich szcze-
gółowymi zapisami. 

Powiem tylko, Ŝe planu-
jemy wprowadzenie pewnych 
nowości. NiezaleŜnie od kon-
kursów na projekty innowacyj-
ne, które uruchomimy jeszcze 
w tym roku, planujemy takŜe 

Rozmowa z Iwoną Nakielską, dyrektorem Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego urzędu marszałkowskiego w Lublinie

Miliony z PO KL to nie tylko cyferki
dla najzdolniejszych uczniów. 
Pamiętamy równieŜ o integra-
cji społecznej.

Na ile program Kapitał 
Ludzki moŜna nazwać antido-
tum na spowolnienie gospodar-
cze w naszym regionie?

– Tzw. Pakiet Działań An-
tykryzysowych, zaproponowa-
ny przez Ministerstwo Rozwo-
ju Regionalnego, zawiera kilka 
waŜnych mechanizmów, które 
pozwolą złagodzić skutki kry-
zysu w województwie lubel-
skim. Ministerstwo poprzez Ka-
pitał Ludzki zamierza wzmoc-
nić gospodarkę o prawie 700 
mln złotych. Wsparcie polegać 
będzie m.in. na: przyznawaniu 
środków na rozpoczęcie dzia-
łalności gospodarczej dla osób 
objętych programem zwolnień, 
pomocy w postaci dodatków re-
lokacyjnych i motywacyjnych. 
Dzięki projektom systemo-
wym moŜliwe będzie reagowa-
nie w zakresie reintegracji za-
wodowej. W najbliŜszym cza-
sie szczegółowe informacje na 
ten temat pojawią się równieŜ 
na naszej stronie internetowej.

rozmawiał: 
Marcin Maśkiewicz

konkursy na projekty obejmu-
jące współpracę ponadnarodo-
wą. Oprócz tego, jak zawsze, 
będziemy koncentrować się 
na wsparciu konkurencyjno-

ści przedsiębiorstw oraz kwe-
stiach zatrudnienia w naszym 
regionie. Priorytet IX to z ko-
lei rozwój szkół i placówek, 
a takŜe pomoc stypendialna 

W
yłącz napięcie, włącz 
zasilanie - to hasło no-
wej kampanii promo-

cyjnej województwa lubelskie-
go. Zainaugurowało ją oficjalne 
odsłonięcie nowych billboardów 
przed siedzibą urzędu marszał-
kowskiego w Lublinie.

- Kampania promocyjna 
przedstawia nasz region jako ide-
alne miejsce do oderwania się od 
wielkomiejskiego tempa Ŝycia - 
wyjaśnia Piotr Franaszek, dy-
rektor Departamentu Promocji 
i Turystyki Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Lubelskie-
go. - To idealne miejsce do sma-
kowania Ŝycia. Tutaj moŜna „do-
ładować akumulatory“, znaleźć 
inspirację do działania, czy po 
prostu wypocząć dzięki walo-
rom regionu, jakimi niewątpli-
we są niezurbanizowane prze-
strzenie, ciekawa architektura, 
wielokulturowość, folklor i re-
gionalna kuchnia.

- To dopiero początek, juŜ 
planujemy kolejne działania, 
które sprawią, Ŝe o Lubelszczyź-
nie będzie głośno – dodaje mar-
szałek województwa Krzysztof 
Grabczuk.

Podczas konferencji praso-
wej dziennikarze poznali trzy 
kreacje pod wspólnym hasłem: 
Wyłącz napięcie, włącz zasilanie 
- które promują Lubelskie juŜ od 
początku listopada poprzez bill-
boardy w największych miastach 
Polski, miniboardy obecne na 
Lubelszczyźnie oraz plakaty eks-
ponowane w pociągach PKP.

Hasło kampanii ilustruje 

Energetyzuj ca kampania

iskrzący i energetyzujący kli-
mat. Na pierwszym planie wi-
dać postaci w niecodziennych 
aranŜacjach. Lubelszczyzna 
przedstawiona jest jako miejsce 
pełne energii, płynącej z auten-
tycznej przestrzeni, bajkowego 
klimatu i alternatywnych form 
wypoczynku.

Jednocześnie z kampanią 
billboardową ruszyła kampania 
internetowa w największych ser-
wisach informacyjnych. Banne-
ry reklamowe pojawiły się m.in. 
na stronach www.onet.pl, www.
o2.pl, www.wp.pl oraz www.
tvn24.pl.

Autorem kampanii jest agen-

cja reklamowa dsk, która juŜ od 
11 lat skutecznie działa na pol-
skim rynku i ma ogromne do-
świadczenie.

Kampania promocyjna wo-
jewództwa lubelskiego w duŜej 
mierze sfinansowana została ze 
środków Unii Europejskiej.

prom.

2 
grudnia w Brukseli odby-
ło się posiedzenie Komi-
sji ds. Polski Wschodniej 

Związku Województw Rzeczy-
pospolitej Polskiej. NajwaŜ-
niejszym punktem spotkania 
było podpisanie porozumienia 
przez województwa lubelskie, 
podkarpackie, podlaskie, świę-
tokrzyskie i warmińsko-mazur-
skie  o utworzeniu Domu Pol-
ski Wschodniej w Brukseli.

Dokument, który w imie-
niu naszego regionu podpisał 
członek Zarządu Wojewódz-
twa Lubelskiego Arkadiusz 
Bratkowski, stanowi realiza-
cję załoŜeń województw Polski 
wschodniej w zakresie koordy-
nacji i wzmocnienia współpra-
cy swoich przedstawicielstw 
w Brukseli. Do zadań Domu 
naleŜeć będzie przede wszyst-
kim prowadzenie wspólnych 
inicjatyw oraz koordynacja 
współpracy przedstawicielstw 
poszczególnych regionów w 
Brukseli. W ramach porozu-
mienia indywidualne przed-
stawicielstwa regionów Polski 
Wschodniej ulokowały swoje 
siedziby we wspólnej kamieni-
cy - Domu Polski Wschodniej 
w Brukseli.

Wśród zaproszonych go-
ści i prelegentów znaleźli się: 
Jan Tombiński - stały przed-
stawiciel RP przy Unii Europej-
skiej, Danuta Hubner - prze-
wodnicząca Komisji Rozwoju 
Regionalnego w Parlamencie 

Europejskim, która omówi-
ła Programy Rozwoju Regio-
nalnego Unii Europejskiej po 
2013 roku, Krzysztof Hetman 
- podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Rozwoju Regional-
nego, który przedstawił stan re-
alizacji Programu Operacyjne-
go Rozwój Polski Wschodniej, 
oraz eurodeputowany Jan Ol-
brycht z prezentacją przyszłe-
go budŜetu Unii.

prom.

Wspólne interesy
we wspólnym Domu

Arkadiusz Bratkowski, cz onek 

Zarz du Województwa Lubelskiego: 

Utworzony w Brukseli Dom b dzie sta  

platform  kooperacji pomi dzy regionami 

Polski wschodniej. Umo liwi ona pe niejsze 

wykorzystanie atutów oraz g ównych 

szans rozwojowych, w tym wspólnego 

potencja u inwestycyjnego województw 

po o onych po naszej stronie Wis y. Moim 

zdaniem, dzia anie w grupie pozwoli tak e 

skuteczniej zabiega  o wspólne interesy 

regionów w ramach Unii Europejskiej oraz 

przeciwdzia a  wspólnym zagro eniom.
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W
ykorzystanie Fundu-
szy Unijnych to je-
den z priorytetów rzą-

du i władz regionu. W tym roku 
mieliśmy przyspieszyć wdraŜa-
nie tych środków. Udało się?

Rozmowa z Markiem Flasińskim, członkiem Zarządu Województwa Lubelskiego

Strategie inwestycyjne w dobie spowolnienia
Realizując załoŜenia Na-

rodowych Ram Strategicznych 
Odniesienia na lata 2007-2013 
oraz dodatkowo biorąc pod 
uwagę kryzys gospodarczy, 
rząd przyspieszył wdraŜanie 
środków pomocowych. Taki 
sam cel realizuje Zarząd Woje-
wództwa Lubelskiego. W 2009 
roku zakontraktujemy ponad 
50 proc. całej alokacji Regio-
nalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Lubelskie-
go i Europejskiego Funduszu 
Społecznego. To spory postęp 
w stosunku do ubiegłych lat.

Przedsiębiorcy stanowią 
największą grupę beneficjen-
tów Funduszy Europejskich. 
Co oznacza dla województwa 
lubelskiego dokapitalizowa-
nie firm?

Rozwój regionu zaleŜy 
ściśle od rozwoju gospodar-
czego. Oprócz budowy in-
frastruktury w naszym woje-
wództwie stawiamy na wzmo-
Ŝone wsparcie przedsiębior-
ców. Musimy ściągać kapi-
tał zewnętrzny, ale równieŜ 
wzmacniać rodzimych przed-
siębiorców, z badań wyni-
ka bowiem, Ŝe nasze firmy 
są słabe kapitałowo. Blisko 
połowa aktywnych w 2007 
roku przedsiębiorstw miała 
siedzibę w czterech najwięk-
szych województwach: mazo-
wieckim, śląskim, wielkopol-
skim oraz małopolskim. Bio-
rąc pod uwagę potencjał na-
szego województwa, mamy 
zdecydowanie za mało spół-
ek handlowych, w tym spółek 

kapitałowych. Sporej części 
firm trudno jest określić ob-
szary, w których funkcjonu-
ją, poniewaŜ łączą wiele ty-
pów działań, a to oznacza, Ŝe 
opierają się na tzw. strategii 
przetrwania.

Obok inwestycji w środ-
ki trwałe w ramach RPO WL 
i EFS przedsiębiorcy mogą 
pozyskać środki równieŜ na 
podnoszenie kapitału inte-
lektualnego firmy. Korzysta-
ją z tych moŜliwości?

Do tej pory działania Za-
rządu Województwa Lubel-
skiego koncentrowały się na 
zwiększaniu alokacji środ-
ków pomocowych, przezna-
czonych na inwestycje głów-
nie w środki trwałe. Obecnie 
do tych działań dołączymy 

akcje promocyjne, skierowa-
ne do przedsiębiorców, wska-
zując im moŜliwości inwesto-
wania w kapitał intelektualny 
firmy poprzez podnoszenie 
wiedzy w zakresie zarządza-
nia, tworzenia strategii roz-
woju, tworzenia sieci korpo-
racyjnych, łączenia przedsię-
biorstw, sposobów pozyski-
wania zewnętrznego finanso-
wania na rozwój firmy i wie-
le innych. Niestety, jak dotąd 
bardzo mało przedsiębiorców 
skorzystało z tych moŜliwo-
ści. Przypomnę, Ŝe środki po-
mocowe na realizację wspo-
mnianych przedsięwzięć po-
siadamy w działaniu 1.7, któ-
re obsługuje Lubelska Agencja 
Wspierania Przedsiębiorczości 
w Lublinie oraz w osi VII w ra-

mach Europejskiego Fundu-
szu Społecznego. W grudniu 
i styczniu roześlemy do przed-
siębiorców informacje dro-
gą mailową oraz zorganizuje-
my konferencję promującą te 
działania. Tylko jednoczesne 
inwestowanie w środki trwałe 
i w kapitał intelektualny 
przyniesie wymierne korzy-
ści przedsiębiorcom i całemu 
regionowi.

Korzystając ze sposob-
ności Ŝyczę, aby radość i po-
kój Świąt BoŜego Narodze-
nia towarzyszył wszystkim 
przez cały Nowy Rok. Niech 
będzie to rok szczęśliwy, rok 
spełnienia zamierzeń prywat-
nych i zawodowych.

Rozmawiał:
Paweł Florek

P
lany zostały przyjęte 
przez Komitet Moni-
torujący 24 listopada. 

Z ich szczegółami zapoznać 
się moŜna na stronie inter-
netowej www.efs.lubelskie.
pl. Stanowią one dekalog za-
sad w procesie przygotowa-
nia wniosku o dofinansowa-
nie projektu w ramach Pro-
gramu Operacyjnego Kapitał 
Ludzki. To tutaj moŜna zna-
leźć odpowiedzi na podsta-
wowe pytania: kiedy odbędą 
się konkursy? Na co moŜna 
uzyskać dofinansowanie? Ja-
kie będą obowiązywać kryte-
ria dostępu i kryteria strate-
giczne? będące odpowiedzią 
na specyficzne potrzeby na-
szego województwa.

– Dzisiaj juŜ mogę powie-
dzieć, Ŝe w przyszłym roku 
ogłosimy 23 konkursy – mówi 
Iwona Nakielska, dyrektor 
Departamentu Europejskiego 
Funduszu Społecznego Urzę-
du Marszałkowskiego Woje-
wództwa Lubelskiego. – Je-
stem przekonana, Ŝe wszyst-
kie będą istotnym elementem 
nie tylko walki ze skutkami 
spowolnienia gospodarczego, 
ale przede wszystkim przyczy-
nią się do rozwoju Lubelsz-
czyzny.

O zasadności przyjętych 
planów najlepiej świadczyć 
będzie zainteresowanie Czy-
telników „Lubelskie.pl” pro-
ponowanymi szkoleniami. 
Warto sprawdzać, jakie ak-

Kolejne pieni dze na szkolenia
Prawie 20 tysi cy mieszka ców Lubelszczyzny we mie w przysz ym roku udzia  
w projektach programu Kapita  Ludzki. Spo ród nich blisko 1,5 tys. uzyska rodki 
na podj cie dzia alno ci gospodarczej. Prawie 1 tys. pracowników zagro onych 
negatywnymi skutkami procesów restrukturyzacji w przedsi biorstwach zostanie 
obj tych dzia aniami szybkiego reagowania. Wszystko to wynika z przyj tych 
w a nie Planów Dzia ania na rok 2010 programu Kapita  Ludzki na Lubelszczy nie.

tualnie propozycje mają dla 
Państwa firmy szkoleniowe. 
MoŜna do tego wykorzystać 
stronę internetową www.
efs.lubelskie.pl (Baza ofert 
szkoleniowych). Zachęcamy 
takŜe do uwaŜnego przegląda-
nia lokalnej i regionalnej pra-
sy. Znajdziecie tam Państwo 
wiele ogłoszeń oznaczonych 
charakterystycznymi logoty-
pami programu Kapitał Ludz-
ki. Większość zawiera infor-
macje o planowanych szkole-
niach. Z większości moŜecie 
skorzystać za darmo.

Plany działań zakładają 
między innymi wsparcie dla 
osób powyŜej 45. roku Ŝy-
cia, poprzez podnoszenie ich 
kompetencji i podtrzyma-
nie aktywności zawodowej. 
Przewidziano takŜe wspar-
cie dla ludzi znajdujących się 
w szczególnie trudnej sytuacji 
na rynku pracy, w tym zwłasz-
cza osób poniŜej 25. roku Ŝy-
cia, osób niepełnosprawnych 
czy osób długotrwale bezro-
botnych. 

– Szczególną uwagę zwra-
camy na tak zwane projek-
ty outplacementowe – mówi 
Nakielska. – Chodzi o to, 
Ŝe chcemy wspierać przede 
wszystkim pracowników znaj-
dujących się w okresie wypo-
wiedzenia lub zagroŜonych 
utratą pracy, a takŜe zatrud-
nionych w firmach przecho-
dzących procesy moderniza-
cyjne. W oparciu o pieniądze 
Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego powinni oni mieć 
dostęp do poradnictwa zawo-
dowego, kursów doszkalają-
cych czy wsparcia przy zmia-
nie miejsca zamieszkania.

Zgodnie z dotychczaso-
wą praktyką, realizacja pro-
gramu zakłada systematycz-
ne wyrównywanie róŜnic we-
wnątrz województwa poprzez 

kierowanie wsparcia do re-
gionów, które są najsłabsze 
pod względem ubóstwa, sto-
py bezrobocia, upowszechnie-
nia edukacji przedszkolnej, 
czy wyników z egzaminów, 
m.in. gimnazjalnych czy ma-
turalnych.

Z Planów wynika, Ŝe pre-
ferowane będą projekty kie-
rowane do przedsiębiorstw, 
które dotąd nie korzystały 
ze wsparcia PO KL, a zapla-
nowane doradztwo i szkole-
nia wynikać będą z rzeczywi-
stych potrzeb pracodawców 
w regionie. Z punktu widze-
nia uczestników szkoleń fi-
nansowanych w ramach PO 
KL, waŜne jest to, Ŝe szkole-
nia prowadzić będą do uzy-
skania powszechnie uznawa-
nych certyfikatów.

– Jednym z istotnych ce-
lów naszych działań jest sys-
tematyczne podnoszenie ja-
kości kształcenia – deklaruje 
Nakielska. – Dlatego zachę-
camy nauczycieli do dosko-
nalenia w zakresie kompe-
tencji kluczowych oraz wy-
korzystywania sprzętu ICT 
(Information and Communi-
cation Technologies – Tech-
nologie Informacyjne i Ko-
munikacyjne – przyp. red.) 
w nauczaniu, a takŜe przy-
gotowania do pracy z dzieć-
mi o specjalnych potrzebach 
edukacyjnych. 

Wzorem lat ubiegłych, 
podstawowym kryterium do-
stępu będzie skierowanie 
wsparcia do mieszkańców Lu-
belszczyzny, a takŜe koniecz-
ność prowadzenia przez bene-
ficjenta biura projektu na te-
renie naszego województwa. 
Oba warunki mają za zada-
nie ukierunkowanie działań 
beneficjentów na region lu-
belski. 

Karolina Lewczyk

Ze szkole  w ramach projektu „Mój styl moj  szans . Kursy kosmetyczne dla 
kobiet”, realizowanego w Lublinie skorzysta o 50 osób. 

Fot. Mariusz Ogrodnik

Zarząd województwa lu-
belskiego zatwierdził li-
sty projektów, które zło-

Ŝono w ramach ubiegania się 
o dofinansowanie z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich. 
Dzięki temu gminy dostaną pie-
niądze na budowę i moderni-
zację wodociągów, kanalizacji 
i oczyszczalni ścieków, a takŜe 
lepsze gospodarowanie odpada-
mi stałymi.

W przypadku ścieków, pro-
jekty złoŜone do Programu Roz-
woju Obszarów Wiejskich (dzia-
łanie „Podstawowe usługi dla go-
spodarki i ludności wiejskiej“) 
mają wartość od kilkuset tysięcy 
do kilku milionów złotych. Wy-
sokość dotacji, którą wniosko-
dawcy mogą otrzymać z PROW 
wynosi w maksymalnie 75 proc. 
Wśród dokumentów, które tra-
fiły do urzędu marszałkowskie-
go przewaŜały te, dotyczące wy-
konania przyłączy wodociągo-
wych i kanalizacyjnych, budo-
wy hydroforni a takŜe rozbudo-
wy i modernizacji istniejących 
oczyszczalni ścieków.

Jeśli chodzi o gospodarkę 
śmieciową, wnioskodawcy ubie-
gają się przede wszystkim o pie-
niądze na zakup pojemników 
do selektywnej zbiórki, a takŜe 
profesjonalne śmieciarki. W tym 
przypadku maksymalna wyso-
kość unijnego dofinansowania 
równieŜ wynosi 75 proc., a war-
tość złoŜonych projektów waha 
się od 24 do 200 tys. zł. 

Jak poinformował Edmund 
BoŜeński, dyrektor Departa-
mentu Koordynacji Projektów 
Europejskich Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Lubel-
skiego, w przypadku gospodarki 
wodno – ściekowej, ilość środ-
ków finansowych dostępnych 
dla województwa lubelskiego 
pozwala na dofinansowanie 82 
ze 147 złoŜonych wniosków. Na-
tomiast w przypadku tworzenia 
systemu zbiórki odpadów, dofi-
nansowanie dostaną prawdopo-
dobnie wszyscy wnioskodawcy, 
których jest 25.
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